

BELARUS

Law No. 363-W of 20 June 2008 on Amendments and Supplements to the Law of the Republic of Belarus on Health Care of 1993.

Article 27. Abortions

A woman is given the right to decide for herself the question of motherhood.

At the request of women in health care organizations after consultation with the doctor, and also of a minor with the written consent of her legal representative, an abortion may be conducted with gestational age less than 12 weeks.

On medical indications and the woman's consent, an abortion may be performed regardless of the gestational age in public health organizations. The list of medical indications for abortion is determined by the Ministry of Health of the Republic of Belarus.

If there are social reasons and a pregnant woman desires, she is allowed an abortion of the pregnancy up to no more than 22 weeks in public health organizations. The list of social indications for abortion determined by the Council of Ministers.

Decision of the Council of Ministers No. 1580 of 23 October 2008 on the definition of a list of social indications for abortion and repealing Resolution of the Council of Ministers No. 902 of 5 July 2002.

On the basis of the fourth paragraph of Article 27 of the Law of 18 June 1993 "On Healthcare" Law of the Republic of Belarus of 20 June 2008, the Council of Ministers has decided:

1. Determine the list of social indications for abortion according to the application.
2. Recognize the decision of the Council of Ministers on July 5, 2002 № 902 "On approval of the list of social indications for abortion" (National Register of Legal Acts of the Republic of Belarus, 2002, № 79, 5/10751).
3. This Decision shall enter into force on January 2, 2009

First Deputy Prime Minister
Republic of Belarus

V.Semashko

application to
Resolution
Council of Ministers

LIST

Social indications for abortion:

- The wife or her husband are in prison;
- The husband has a disability (I, II group);
- Having a child with a disability from childhood;
- Death of her husband during a woman's pregnancy;
- Divorce during pregnancy;
- A court decision is issued terminating parental rights;
- Pregnancy resulting from rape;
- Many children (3 children or more);
- The woman or her husband are duly registered as unemployed during the pregnancy;
- The woman has refugee status.

[Jacobson note: From 1920 to 1991, the policy on abortion for Belarus was governed by the Union of Soviet Socialist Republics, which authorized abortion on request from 1920 to 1936, for limited between 1936 and 1955, and again on request from 1955.]

Law No. 363-W of 20 June 2008 on Amendments and Supplements to the Law of the Republic of Belarus on Health Care of 1993.

Статья 27. Искусственное прерывание беременности

Женщине предоставляется право самой решать вопрос о материнстве.

По желанию женщины в организациях здравоохранения после консультации с врачом, а в отношении несовершеннолетней также при наличии письменного согласия ее законного представителя может быть проведено искусственное прерывание беременности (аборт) при сроке беременности не более 12 недель.

При наличии медицинских показаний и согласия женщины искусственное прерывание беременности проводится независимо от срока беременности в государственных организациях здравоохранения. Перечень медицинских показаний для искусственного прерывания беременности определяется Министерством здравоохранения Республики Беларусь.

При наличии социальных показаний и желания женщины проведение искусственного прерывания беременности допускается при сроке беременности не более 22 недель в государственных организациях здравоохранения. Перечень социальных показаний для искусственного прерывания беременности определяется Советом Министров Республики Беларусь.

Decision of the Council of Ministers No. 1580 of 23 October 2008 on the definition of a list of social indications for abortion and repealing Resolution of the Council of Ministers No. 902 of 5 July 2002.

На основании части четвертой **статьи 27** Закона Республики Беларусь от 18 июня 1993 года «О здравоохранении» в редакции Закона Республики Беларусь от 20 июня 2008 года Совет Министров Республики Беларусь ПОСТАНОВЛЯЕТ:

1. Определить перечень социальных показаний для искусственного прерывания беременности согласно **приложению**.

2. Признать утратившим силу **постановление Совета Министров Республики Беларусь от 5 июля 2002 г. № 902** «Об утверждении перечня социальных показаний для искусственного прерывания беременности» (Национальный реестр правовых актов Республики Беларусь, 2002 г., № 79, 5/10751).

3. Настоящее постановление вступает в силу со 2 января 2009 г.

Первый заместитель Премьер-министра
Республики Беларусь

В.Семашко

Приложение
к постановлению
Совета Министров
Республики Беларусь
23.10.2008 № 1580

ПЕРЕЧЕНЬ социальных показаний для искусственного прерывания беременности

Пребывание женщины или ее мужа в местах лишения свободы

Наличие инвалидности I, II группы у мужа

Наличие ребенка-инвалида с детства

Смерть мужа во время беременности женщины

Расторжение брака во время беременности

Наличие решения суда о лишении родительских прав

Беременность в результате изнасилования

Многодетность (число детей 3 и более)

Признание женщины или ее мужа в установленном порядке безработными во время беременности женщины

Наличие у женщины статуса беженца